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200. výročí povýšení
obce Buchlovice na městečko

Tato událost se stala 20. května 1805. Předkládáme vám úplný text dekretu, přelo-
žený z německého originálu do češtiny Aloisem Kučíkem:

„My František druhý z Boží Milosti zvolený římský císař, po všechny časy rozmno-
žitel, dědičný císař rakouský, král germánský, uherský, český, dalmatský, chorvatský, 
slovinský, haličský, lodoměřský a jeruzalémský, arcivévoda rakouský, vévoda lotrin-
ský, benátský, solnohradský, velkokníže sedmihradský, vévoda štýrský, korutanský, 
krajinský, wurtemberský, Horního a Dolního Slezska, pokněžený hrabě Habsburský, 
tyrolský atd. přiznáváme veřejně tímto dopisem a každému oznamujeme, že na obec 
Buchlovice kraje hradišťského v našem dědičném markrabství moravském, co nejpo-
níženěji prosili:

My jsme ráčili nejen povýšiti jmenovanou obec na městys, nýbrž propůjčili jsme jí 
milostivě také právo výročních a dobytčích trhů. Když jsme ze zpráv, podaných nám 
našimi úřady shledali, že propůjčení této tržní spravedlnost nepoškodí sousední, k tr-
hu oprávněné osady, ovšem ale prosící obci a tamějšímu okolí znamenitě, ale nedaleko 
ležícím osadám horským budou ke skutečnému užitku a prospěchu : tak jsme uvedené 
nejponíženější prosbě v císařské, královské Milosti vyhověli, a proto obec Buchlovice 
do stavu a řádu městyse povýšili, pak jí konání čtyř výročních trhů, to jest v úterý po 
Obrácení sv. Pavla, v úterý po Cyrillu a Methoději, v úterý po Božím Těle a konečně 
v úterý před Šimonem a Judou a mimo to právě tolik dobytčích trhů, z nichž každé 
pondělí před výročním trhem povolili s dodatkem, že trhy buďtež konány ve všem, 
podle našich Nejvyšších nařízení.

Povolujeme, přejeme a dovolujeme jí, aby se obec Buchlovice od nynějška psala 
městys, ale často jmenovaný městys Buchlovice od nynějška a po všechny časy, tak 
jak právo trhu dosavadní zvyklost přináší sebou, mohla a konala všechny zmíněné 
čtyři výroční a dobytčí trhy, avšak bez újmy a škody pro naše výsostní práva a ostatní 
práva. Nařizujeme milostivě všem a těm našim podřízeným vrchnostem, obyvatelům 
a poddaným v našem dědičném markrabství moravském jakéhokoliv stavovského 
úřadu nebo postavení, aby zařídili, uznati a udržeti městys Buchlovice po všechny časy 
a jmenovati jej a také jej chrániti a pomáhati při shora uvedených svobodách, které 
jsme mu milostivě propůjčili, nechati je milostivě při tom, nejednati proti nikomu ani 
jinému konání nedovoliti, abyste se vyhnuli našemu těžkému trestu a nemilosti. To My 
myslíme vážně.

Důkazem toho tento zapečetěný list s Naší c. a k. arcivévodskou velkou pečetí.
Dáno v Našem hlavním a residenčním městě Vídni dne 20. měsíce května po milos-

tiplného narození Našeho milého Pána a Spasitele Krista v roce osmnáct set a pět, 
naší říše římské v třinácti stém a dědičných zemí čtrnáctého roku.“

Franc - Říšský hrabě Ugarte, královský český nejvyšší a rakouský první kancléř. 
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Motto: 
Co je rodný kraj a odkud kam až sahá?
Proč nás láká nás vzpomínkami,
zas a zas volá nás zpátky do svého klína? 
Kraj, ve kterém jsme doma …

To není jen tak – napsat a vydat knížku! Vydat ji 
a potom už se o ni nestarat, nepečovat o její další 
život – proto jsme se hned na začátku, ještě před 
prvními řádkami, zamýšleli – pro koho asi bude, 
kdo si ji vybere za svého společníka, kdo v ní najde 
cosi poučného a také posilujícího, vždyť znalost 
svých pramenů může nás posílit a povzbudit?

Především pro Vás, milí, kteří tu žijete se 
svými rodinami a někteří dokonce celých těch 
dvě stě let, které se ve stručném přehledu bude 
snažit zachytit tato knížka. Není jejím cílem 
opisovat krásy našeho kraje, ale jen upozor-
nit na to, že lépe než číst a slyšet je zažít. Vy, 
spoluobčané, jste tady prožili dobré i to horší 

a také celé své životy od narození přes školičky 
a lásky až k dospělosti a už jste mnohé pro naši 
obec vykonali. Anebo také pro Vás, co jste se 
nedávno přistěhovali, založili rodiny a přejete 
svým dětem, aby ony na tomto místě žily i Vy 
chcete, aby byly Buchlovice krásnější a pro 

život příjemnější. Pro vás pro všechny, kteří 
tento kousíček země oslovujete – můj milý 
domove!

Také ale i pro Vás, kteří jste k nám zavíta-
li a shledali přírodu jen málo poznamenanou, 
zachovalé mimořádné památky, mnohé příleži-
tosti k setkávání lidí, nabitou kulturní atmosfé-
ru i lidi jedinečnými a neopakovatelnými. Vám, 
kteří jste se rozhodli, že se sem, pod nepřehléd-
nutelné, nám všem milé chřibské trojvrší, znovu 
a znovu budete vracet. Rádi Vás všichni uvidíme 
a rádi Vás uvítáme.

Tak pro Vás všechny, naši milí, je tato knížka! 
Vezměte ji jako příspěvek a kamínek k mozaice, 
neboť žádných nároků na univerzálnost si neči-
ní. Můžete však, budete-li pozorní, najít i dosud 
nepoznané, doplnit i mezery ve vědění, můžete 
nechat unést svou fantazii.

Příjemné listování i počtení, bohulibé pečová-
ní o knížku, kterou Vám skromně předáváme.

Knihu je možno zakoupit na Turistickém 
informačním centru a v trafice na tržnici za cenu
250,– Kč. -red-

MOJE BUCHLOVICE – 200 let městečka
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Lidé se poklonili obětem války

Položením věnce k památníku obětem II. světové války si občané, představitelé obce a další hosté připo-
mněli 60. výročí ukončení tohoto strašného konfliktu. Při této příležitosti vystoupili s kulturním progra-
mem žáci mateřské a základní školy. (Foto Oldřich Stránský)
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Tento rok 2005 se vzpomínáme šedesátileté 
výročí strašné události „holocaustu“. Přesné 
výročí bylo již v lednu, ale myslím, že památku 
této hrůzné události můžeme vzpomínat po celý 
rok. K tomuto výročí píši vzpomínky na jednu 
židovskou rodinu z Buchlovic.

V Buchlovicích žily v době před druhou svě-
tovou válkou tři židovské rodiny – Reichovi, 
Weiglovi a Langrovi. Nyní již v naší obci z těch-
to rodin nežije nikdo. Reichovi byli majitelé 
pálenice a sodovkárny, Weiglovi měli na náměs-
tí obchod se smíšeným zbožím a Langrovi byli 
asi v židovské komunitě výjimka, byli země-
dělci, dosti velcí sedláci a právě k nim se moje 
vzpomínky vztahují.

Toto vyprávění znám od pana Strýčka a já 
jsem je jenom trochu přizdobila, aby se zají-
mavěji četlo. V Buchlovicích nebylo v tu dobu 
rasové ani náboženské nesnášenlivosti a výše 
zmíněné židovské rodiny žily s buchlovský-
mi občany v klidu a míru. Langrův statek byl 
v Masarykově ulici naproti hasičské zbrojnice, 
mezi domem pana Mitáše a domem s malým 
obchodem s potravinami. Nyní na jeho místě 
stojí dům pana Daňhela. Před druhou světovou 
válkou hospodařili na statku starší Langrovi 
manželé (pan Langr před válkou zemřel), kteří 
měli tři děti. Dcera Hilda se vdala za buchlov-
ského občana pana Krevníka, druhá dcera Ada 
se vdala do Nesovic a syn byl ve světě. Naproti 
rodného domka pana Strýčka na Helštýně byd-
leli v tu dobu Ondrůškovi, v jejichž rodině žily 
dvě stařenky, Rozka a Fraňa, velké znalkyně 
a milovnice různých proroctví a starých kro-
nik. U nich se držívaly besedy, hlavně v zim-
ním čase, kterých se zúčastňovala také stařenka 
Langrová a pan Strýček, tehdy mladý chlapec. 
Na jedné takové besedě řekla tetička Fraňa 
stařence Langrové „Langřeno, poslůchej, co 
sem vyňůrala v kronice: „Dřív než dívka ráno 
podójí krávu, vtrhne na našu zem nepřítel a bu-
de zle. S Židama bude zle dopoledně a s nama 
odpoledně. Židy vystěhuje a budů si moct vzít 
enom to, co unesů pod pažů a to budů peníze. 

Moc jich pomorduje. Bude veliká válka, začne 
na západě a skončí na východě. Po ní k velikej 
škodě našeho národa vyhyne selský stav. Rozo-
řů se meze, budů veliké lány a na nich otrávená 
úroda. Od teho začnů umírat ptáci, zvířata aj 
lidi.“ Stařenka Langrová se zarazila a řekla: 
„Já uteču na Hunče a tam se schovám do jamy, 
kde se kopál písek. Mně nevystěhujů!“ Ubíhaly 
měsíce a roky. Proroctví tetičky Franě se vyplni-
lo. Zabralo nás hitlerovské Německo a nastala 
evakuace židovského obyvatelstva. Chudera 
stařenka Langrová se neukryla na Hunčách do 
jámy, ale musela odejít se svými dětmi a vnuky 
do Terezína. Tam se ale přece jen na ně usmálo 
štěstí. Zachránila je pracovitost a znalost země-
dělských prací. V Terezíně měli němečtí esesáci 
veliký statek, jehož produkce byla čistě pro ně. 
Pracovníků, kteří by se vyznali v zemědělství, 
tam bylo asi pomálu. Říkalo se, že Hilda Krev-
níková, stařenčina dcera, je na statku u krav, 
na kterých je její péče hodně poznat. Stařence 
prý bylo dovoleno se starat o vnuky (bydleli prý 
na statku) a druhá dcera se synem pracovali 
na statku v zemědělství. Dávali asi zvířatům 
a půdě vše, co bylo potřebné a výsledky asi bylo 
vidět. Práce je zachránila, nešli do transportů do 
Osvětimi. Němci zřejmě poznali, že jsou pro ně 
hodně užiteční a možná i přimhouřili oko, když 
si tajně vzali něco z výsledku své práce k jídlu. 
Říkali si prý, že země a zvířata za Němce nemo-
hou a oni s pomocí jejich zůstanou na živu.

A stal se zázrak. Stařenku Langrovou pro-
pustili domů. Vrátila se do Buchlovic! Snad to 
bylo pracovitostí a užitečností její rodiny pro 
německé vládce nebo se mezi esesmany vyskyt-
la výjimka s trochou lidského cítění nebo od 
každého trochu, ale stařenka se ocitla v Buch-
lovicích. Její rodině bylo dokonce dovoleno jí 
pravidelně psát. Jejich pole byla přidělena buch-
lovským sedlákům a ti se o stařenku dobře sta-
rali. Platili jí za užívání jejich polí nějakou část-
ku pachtu a nosili naturálie a jídlo (vše možná 
tajně, nevím). Stařenka musela však nosit žlu-
tou hvězdu a nám všem jí bylo moc líto. Dopisy 

Vyslyšená prosba
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z Terezína jí chodily určitou dobu pravidelně, 
pak se náhle zastavily. Stařenka napřed dostala 
obavu, ale když stále nešly, obava se změnila ve 
strach. Stařenka se úpěnlivě modlila ke svému 
Bohu, ale dopisy nepřicházely a strach se změ-
nil v zoufalství. Jednou v podvečer byla venku 
na dvoře a slyšela z nedalekého kostela zvony, 
zvonící klekání. Hlas zvonů v ní vyvolal myšlen-
ku na křesťanského Boha, Ježíše, Pannu Marii, 
matku, která také prožila chvíle nejtěžší. V noci 
nemohla spát, v mysli ji vzklíčil zoufalý úmysl. 
Snad pomůže křesťanský Bůh. Ráno vzala pár 
korun co měla doma a šla na faru prosit pana 
faráře, aby za život jejích drahých odsloužil 
mši svatou na dobrý úmysl. Na faře byl tehdy 
pan farář Hrabal. Ten jí peníze vrátil a ubez-
pečil ji, že jejímu přání vyhoví. Řekl, že ji před 
mší, když ještě bude prázdný kostel, odvede po 
schodech za varhany, kde bude židle a odtud 
může celou mši sledovat. Po mši ať počká, až 
se kostel vyprázdní a potom že ji zase pustí ven. 
„Je okupace,“ dodal, „víte, jak to všechno je. 
Lidé jsou tady většinou hodní, ale nikdo neví, 
komu by to mohlo vadit a bude lepší, když to 
vše bude v tajnosti.“ Tak se také stalo. Stařenka 
přišla před mší. Pan farář ji po schůdcích zavedl 
za varhany, kde měla připravenou židli. Odtud 
sledovala náboženský obřad a potichu se modli-
la, jak uměla. Po mši, když se kostel vyprázdnil, 
ji pan farář zase vyvedl ven. Šla domů a cítila, 
jak se jí ulevilo. Doma již byla klidnější. Dny 
však ubíhaly a dopis nepřicházel. Sevřely ji zase 
obavy. Modlila se a prosila Boha, jak uměla. 
Ode mše již ubíhal šestý den a stále nic.

Následujícího rána vzala motyčku a šla do 
zahrady okopat svých pár záhonků, aby při 
práci aspoň trochu zmírnila obavy, ale moc 
se jí to nedařilo. Myslí byla pořád u svých dětí 
a vnoučat. Pracovala však až do té doby, kdy 
se na kostele zase ozvaly zvony – oznamovaly 
poledne. Shrnula vykopaný plevel na hromádku 
a chystala se jít něco málo sníst na oběd, když 
tu do hlasu zvonů uslyšela mužský hlas, volající 
ji jménem. Rychle vzala motyčku a spěchala na 
dvůr. Tam stál listonoš v černé pelerýně a oran-
žové pošťácké čepici, jakou listonoši tehdy nosi-
li a podával jí dopis. Zalila ji na okamžik radost, 

ale ta se brzy opět proměnila ve strach. Co, když 
je to úřední oznámení, že její drazí již nežijí? 
Vždyť tam je všechno tak snadno možné, blesk-
lo jí hlavou. Kvapně vzala dopis a odlehčilo se 
jí. Adresa byla psána rukou její dcery Hildy. 
Aspoň ta je určitě na živu, pomyslela si. Sedla si 
na lavičku na sluníčko a otevřela dopis. Po tváři 
se jí rozlil šťastný úsměv. Dcera psala, že jsou 
všichni živí a zdraví. Že bylo moc práce se skliz-
ní sena pro dobytek a do toho okopávky a nebyl 
čas ani napsat dopis, ani zajistit jeho odeslání. 
Že na ni všichni vzpomínají a doufají, že se zase 
uvidí. Zalila ji vlna ohromné radosti a uvolně-
ní. Začala se modlit díkůvzdání svému Bohu, 
křesťanskému Bohu, Kristu, Panně Marii, všem 
děkovala, jak uměla. Od té doby již dopisy cho-
dily pravidelně.

A zase uplynuly měsíce a roky. Skončila válka 
a k babičce se všechny její děti i vnoučata vrátily 
živí a zdraví. Dcera Hilda se vrátila ke svému 
křesťanskému manželovi panu Krevníkovi, 
dcera Ada s manželem (židovským) se vrátili do 
Nesovic a syn zase odešel na místo ve světě. Sta-
řenka je měla ve svém okolí a byla spokojená.

Sama sedávala naproti svého domova přes 
cestu na lavičce pod lípou, za zády potok 
„ganál“ a hasičskou zbrojnici a háčkovala nebo 
pletla. Pěkná stařenka v šátečku a plátěné zástě-
ře s výraznými rysy své rasy ve snědé vrásčité  
tváři, s tmavýma očima se stále tmavým obočím 
a spoustou sněhobílých vlnitých vlasů. Vypada-
la trochu jinak než naše buchlovské stařenky, 
ale měla v obličeji stejný příjemný výraz a milý 
úsměv, jako ony. S většinou kolemjdoucích si 
vždycky trochu povykládala a nám, křesťan-
ským dětem, co jsme se okolo ní točily, dávala 
nekynuté křupavé židovské macesy.

A zase utíkaly měsíce a roky. Já jsem vyrůstala 
a střenka Langrova se sesychala. Až jednou, to 
už jsem byla vysokoškolák a byla jsem doma na 
nějakých prázdninách, přišel tatínek do kuchy-
ně a řekl: Tak stařenka Langrova dodýchala. 
Dotáhl jsem to s ní na třiadevadesát, víc už to 
nešlo!“ Byla pohřbena na křesťanském buch-
lovském hřbitově po domluvě s panem farářem 
Hrabalem. Židovský rabín, co ji pohřbíval, mu 
za to poděkoval. Zdenka Maršálková
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„Tak je po všem“, oddechli si organizátoři 
výjimečné dvoudenní akce, kterou byly beze-
sporu důstojné oslavy dvoustého výročí pový-
šení naší obce na městečko. Jako jeden z nich 
mohu potvrdit, že přípravy daly hodně práce, 
zvlášť obecnímu tajemníkovi, který už ke konci 
nemohl pomalu ani spát. O to větší radost pak 
nastala, když přišlo překrásné počasí, spousta 
návštěvníků a když všechno, až na nevelká ško-
brtnutí, vyšlo a povedlo se.

Osobně jsem potkal a hovořil s více spokoje-
nými lidmi jak z naší obce, tak rodáků, občanů 
z okolí a větší dálky. Líbil se jim nápad celého 
pojetí oslav, jednotlivá vystoupení muzikan-
tů, zpěváků a hlavně našich dětí, jejichž krás-
nou celkovou prezentaci jsme měli možnost 
vidět a obdivovat právě v průběhu oslav. Líbi-
la se i historická výstava, na které pamětníci 
poznávali někdejší obyvatele Buchlovic a mís-
ta, která dávno zmizela, výstava prací dětí ze 
školy a školky, výstava krásných kaktusů pánů 
Ryšky, Horňáka a Zapletala a obě nově vyda-
né a pokřtěné knihy - o buchlovické farnosti 
a o městečku samotném. Někteří lidé se k nám 
vrátili po létech, obdivovali příjemné a hlavně 
klidné náměstí bez všudepřítomných automo-
bilů, které, na rozdíl od mnoha nejmenova-
ných vesnic a měst, připomíná spíše lázeňskou 
promenádu. Překvapily je zrekonstruované 
budovy nejen v centru a ptali se na dokončující 
se pohostinství vedle bývalé bytovky lesního 
závodu či na rekonstrukci někdejších panských 
mlatů. Slyšel jsem i upřímná slova rodáků z Os-
travy a Spišské Nové Vsi o tom, jak nám Buch-
lovice závidí. Bez nadsázky jsem se cítil hrdý na 
to, že tu nejenom žiji.

Za několik dní jsem potkal v Uherském Hradiš-
ti jednoho spoluobčana, jehož jsem se zeptal, jak 
se mu oslavy líbily. Kdybych tušil, co bude pak, 
raději bych to nečinil. Následoval ironický výčet 
všeho, jak to bylo hloupé, trapné atd. Samozřej-

mě, každému se vše líbit nemůže, od toho jsme 
každý jiný. Ale když jsem se jej zeptal, kterých 
částí oslav se zúčastnil, odpověděl, že žádných, 
že to slyšel ode všech a kdesi cosi. Tu jsem si 
vzpomněl na sobotní velkou účast při odhalování 
pamětní desky P. Hrabalovi u fary, večerní taneč-
ní zábavu pod širým nebem či na nedělní doslova 
plné a spokojené náměstí při hlavním programu 
a řekl si, že nemá cenu pokračovat v hovoru, že je 
jakákoliv diskuse bezpředmětná. Mimochodem 
- na tomto místě hovoru jsem si připomněl slova 
jednoho známého, který v podobných případech 
říkává: „Nevšímej si teho, nech to vyhnit!“ Ale 
prostě to nešlo. 

Následovala pak sprška výčitek na činnost 
obce, rady a zastupitelstva. Prý úplně vše, co 
se udělalo, je špatné, všechno mělo být jinak, 
za vším jsou všelijaké nekalé praktiky a padala 
další, i osobní obvinění. Znalosti o konkrétních 
problémech však tento človíček ani základní 
neměl, jak to tak bývá, a navíc při veřejných pro-
jednáváních zásadních obecních věcí přítomen 
za poslední dvě a půl léta nikdy nebyl. Papouš-
koval, „co jedna paní povídala“, k čemuž si 
přidal to své. Nevím, kde se v něm vzalo tolik 
zlosti najednou. 

Všude se najdou lidé, kteří se opravdu zajímají 
o veřejné dění, dávají podněty a dokonce přidají 
ruku k dílu či se rozhodnou věnovat svůj osobní 
čas práci v obecních orgánech, při pořadatelství 
různých akcí atd. Ale na druhé straně bohužel 
zůstanou i ti, kteří budou jenom věčně kriti-
zovat a nadávat. Paradoxní jsou potom napří-
klad situace, když takoví spoluobčané jeden den 
nenechají na obci ani vlásek suchý a vzápětí od 
ní, potažmo od těch samých lidí, žádají finanční
pomoc ve svízelné životní situaci, prominutí za 
placení svozu odpadů či půjčku na rekonstrukci 
domu. 

Přátelé, buďme k sobě častěji více vlídnější 
a tolerantnější...

Bořek Žižlavský

Postřehy nejen z oslav
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řádky základní školy

Dne 20. února jsme jeli se třídou 7. A a 7. B na týdenní lyžařský výcvik do Kunčic. V neděli ráno jsme 
u naší školy naložili věci do dodávky a rodiče nás odvezli na vlak do Starého Města pod Sněžníkem, 
odsud jsme šli 3 km pěšky do Kunčic, až k chatě U Profesora. Ubytovali jsme se a šli na večeři. Jakmile 
všichni dojeli a odpočinuli si, zahráli jsme hry a zatancovali . Večerka byla vyhlášena na půl desátou. 
Druhý den po snídani jsme lyžovali do 12 hodin, pak jsme se vrátili na oběd, po kterém následoval 
odpolední klid. Ve 2 hodiny jsme vyrazili na svah znovu. Po dobré večeři nám zajímavě přednášeli naši 
instruktoři. Nejzajímavěji o své práci vyprávěl člen horské služby.

Přestože jsme bývali unaveni, krátká diskotéka nás vždy probrala. Následovali další dny vyplněné 
lyžováním a zábavou. V sobotu jsme se místo lyžování věnovali snowtubingu. V neděli ráno jsme si 
sbalili batohy a přichystali se na zpáteční cestu. Přestože se všem v Kunčicích moc líbilo, domů jsme 
se těšili. Tereza Tymrová, Žaneta Hrušková, Andrea Kučíková

Lyžařský výcvik sedmáků

Na zájezd do střední Anglie jsme vyjeli v do-
poledních hodinách 29. 3. 2005. Autobus zasta-
vil ještě v Mohelnici a Litomyšli, kde přistoupi-
ly ještě další děti ze základní školy a obchodní 
akademie. Pak už jsme pokračovali směr Calais. 
Cesta ubíhala celkem poklidně, ale v noci z úterý 
na středu jsme měli malou nepříjemnost. Okno 
vedle řidiče během cesty nečekaně prasklo a vy-
sypalo se. Po půl hodině zalepování okna kra-
bicemi jsme vyrazili dál. Ve středu ráno jsme se 
nalodili na trajekt a přeplavili jsme se přes kanál 
La Manche. 

Ráno jsme plni očekávání  dorazili do Oxfor-
du – nejznámějšího univerzitního města. Absol-
vovali jsme prohlídku kolejí, přírodovědného 
muzea a Christ Church College, kde se točil tolik 
známý Harry Potter. Unavení po náročném dni 
jsme přijeli do Oxford Area, kde si nás vyzvedly 
hostitelské rodiny.

   Druhý den jsme navštívili Stradford nad Avo-
nou, rodiště W. Shakespeara. Byli jsme v jeho 
rodném domě, kde jsme se mohli přesvědčit, jak 
se žilo v dobách „ za Shakespeara“.

Odpoledne jsme navštívili středověký hrad 
Warwick, kde nás zaujaly voskové figuríny tam-

ních majitelů. Zašli jsme i do strašidelné věže, 
pak jsme se prošli po ochozech hradu.

   Další den jsme jeli na Stonehenge, který 
nás fascinoval. Je to okouzlující místo prosla-
vené tajemnými monolity. Poté jsme se vydali 
do Salisbury, menšího historického městečka. 
Vypravili jsme se do nejvyšší katedrály v Britá-
nii. Byla postavena na bažinaté půdě, je vysoká 
132 m, její základy jsou pouhé 2 m a naklání 
se o 77 cm. Objevili jsme zde i nejstarší jdoucí 
hodiny v Evropě.

   Poslední den jsme zajeli do Londýna – hlavního 
města Velké Británie. Celodenní prohlídka vedla 
kolem Big Benu, Westminster Abbey, Houses of 
Parliament, k Buckinghamskému paláci, kde jsme 
viděli střídání stráží. Pokračovali jsme k Trafalgar-
skému náměstí a poté jsme prošli nejrušnější ulicí 
Londýna Oxford Street. Navštívili jsme i muzeum 
voskových figurín, které se nám zalíbilo, protože
jsme tam „potkali“ hodně známých osobností. Sice 
voskových, ale k nerozeznání od živých bytostí.

Když nastal večer odjezdu, nikomu se nechtělo 
domů. Příští rok určitě pojedeme znovu a všem 
bychom návštěvu Anglie doporučili.

Žáci 6. a 8. třídy

Výlet do střední Anglie
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Ve školním roce 2004/2005 se žáci naší školy 
zúčastnili několika matematických soutěží.
Pythagoriáda je soutěž pro žáky 6. a 7. tříd. Žáci 
řeší 15 zajímavých úkolů, ve kterých musí logic-
kým uvažováním najít správné řešení.
Nejlepšími počtáři ze 6. třídy byli:
Kateřina Kropáčová
Andrea Čožíková
Ondřej Trávníček
Úspěšnými řešiteli školního kola v 7. třídách 
byli:
Jiří Zámečník
Filip Kožušník
Ondřej Netopil
Lukáš Sokol
Kateřina Šiková

Jiří Zámečník a Filip Kožušník reprezentovali 
naši školu v okresním kole soutěže.
Druhá matematická soutěž pro žáky 6. až 9. třídy 
je Matematická olympiáda. Žáci nejdříve vyřeší 
náročné úkoly ve školním kole a jsou-li úspěšní, 
zúčastní se okresního kola.
Úspěšnými řešiteli školního kola se stali:
Marie Horňáková 6. tř.
Martin Vávra 7. A tř.
Miroslav Možný 9. B tř.
Pavel Kristýnek 9. B tř.
V okresním kole v těžké konkurenci nejlépe 
uspěla Maruška Horňáková, která se umístila na 
pěkném 10. místě.
Všem počtářům děkujeme za reprezentaci škol.

Matematické soutěže na ZŠ Buchlovice

K získání dostatečného množství energie prošli lidé dlouhou a obtížnou cestu tisíciletími. Ukazuje 
se, že tradiční energetické suroviny – uhlí, ropa a zemní plyn – nebudou lidstvu k dispozici navždy. 
Rychlé vyčerpání paliv je nepříjemnou vidinou konce civilizace soudobého typu, a proto se do popředí 
zájmu dostávají netradiční zdroje energie, ale také energie získaná štěpením jader. A právě v tento 
druh získávání energie má mnoho z nás nedůvěru.

Proto na naší škole, stejně jako v desítkách dalších ZŠ, proběhla beseda o jaderné energetice, orga-
nizovaná agenturou ve spolupráci s ČEZ, a. s. Na této dvouhodinové besedě jsme se dověděli mnoho 
zajímavostí o alternativních způsobech získávání energie, o jejich výhodách a nevýhodách.

Ale ani solární, ani větrné elektrárny v naší republice energetickou situaci nevyřeší. Proto hlavním 
tématem besedy byla práce jaderné elektrárny. Dověděli jsme se o přísných kritériích pro její stavbu, 
o jejím minimálním vlivu na životní prostředí. Byli jsme seznámeni s prací elektrárny, s tím, jak pro-
bíhá řízená řetězová reakce v jaderném reaktoru a jak je zajištěna bezpečnost jad. elektrárny. Beseda 
byla doprovázena zajímavými videoukázkami.

V průběhu besedy jsme se přednášejících odborníků ptali na všechno, co nás zajímalo.
Protože právě v té době jsme si připomínali 19 let od havárie jaderné elektrárny v Černobylu, hodně 

dotazů bylo na toto téma. Ptali jsme se na zajištění bezpečnosti obyvatel v okolí našich jaderných elek-
tráren Dukovany a Temelín. Zajímalo nás ukládání, případně další zpracování jaderného odpadu, ale 
povídali jsme si také o zneužití jaderné energie ve zbraních hromadného ničení.

Pro většinu z nás byla beseda velmi zajímavým doplněním učiva fyziky a chemie. Vytvořili jsme si 
také svůj vlastní názor na to, zda jadernou energii chceme, nebo ne.

Souběžně s besedami probíhá celostátní vědomostní soutěž Co víš o jaderné energetice, která se 
skládá z korespondenčního kola a s finálové soutěže. Korespondenčního kola se zúčastnilo tříčlenné
družstvo deváťáků ve složení Jakub Šik, Ctibor Dvořan a Tomáš Neoral. Své odpovědi na odborné 
otázky poslali do Prahy a teď už budou čekat na pozvání do finále, které bude 20. června v Třebíči.
Budeme jim držet palce. Žáci 8. a 9. třídy

Beseda o jaderné energetice
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DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ

Při příležitosti 80. výročí otevření budovy základní školy si Základní škola Buchlo-
vice dovoluje srdečně pozvat všechny rodiče a přátele školy na DEN OTEVŘENÝCH  
DVEŘÍ, který se uskuteční 12. června 2005 od 10 do 15 hodin v budově školy.

Pro návštěvníky budou přichystány k nahlédnutí kmenové třídy i odborné učeb-
ny, prezentace žákovských projektů a výtvarných prací, současné učební pomůcky 
a materiály.

Zajímavou součástí celé akce také jistě bude vystavená dokumentace týkající se 
historie naší školy.

POZNÁMKA DOPLŇUJÍCÍ K ČLÁNKU „BUCHLOVSKÉ STAŘENKY“

Pan Karel Strýček přece jen objevil stařenku v buchlovském kroji, co mi v Helštýně přes ploty 
dávala jablíčka a vykládaly jsme si spolu. Psala jsem o ní v článku „Buchlovské stařenky“. Jme-
novala se Hájová, ale každý ji znal pod jménem Šrámková. Bydlela mezi mlýnem a Rašticovými 
u potoka „V korýtku“. Byla to velmi hodná stařenka a milovala děti. Byla dvakrát vdaná, ale 
svých dětí se bohužel nedočkala. Zdenka Maršálková

Radujeme se, že máme znovu papeže, který stojí v čele církve. Kardinál Josepf Ratzinger jako velký 
teolog dlouhá léta vedl Kongregaci pro nauku víry. Je tedy jistě dobře připravený k úkolu, který dal 
apoštolu Petrovi Pán Ježíš: posilovat své bratry ve víře. Jako Evropan jistě vidí plnění tohoto úkolu 
zvlášť potřebné v Evropě.

   Jako jsme se dosud modlili za šťastnou volbu nástupce Jana Pavla II., budeme se nyní modlit za 
nového papeže Benedikta XVI., aby měl dost síly ke zvládnutí náročného úkolu stavět mosty porozu-
mění, vést světovou církev a budovat svaté společenství, které by bylo jasným znamením Boží lásky 
a přítomnosti pro dnešní svět. Takové úspěchy Svatého otce budou k užitku církve i světa.

Mons. Jan Graubner
předseda České biskupské konference

Všechny věřící vyzývám k modlitbám
za Svatého otce Benedikta XVI.
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Kdo v neděli 3. dubna navštívil buchlovickou Salla terenu, určitě nelitoval. Několik desítek přítom-
ných diváků se stalo svědky velmi příjemného setkání mladých interpretů Španělska a České republiky. 
Koncert Srdce na dlani uzavřel v Buchlovicích sérii prvního ročníku koncertů vážné hudby mladých 
evropských interpretů, jejichž garantem a pořadatelem byl senátor Josef Vaculík. Celkem oba umělci 
vystoupili na pěti koncertech, a to v Praze, Veselí nad Moravou, Luhačovicích, Uherském Hradišti 
a Buchlovicích. „Cílem je uskutečňovat společná setkávání mladých interpretů z různých zemí a bene-
fičním pojetím získávat prostředky na charitativní a dobročinné účely,“ řekl senátor Vaculík.

V prvním ročníku pozval španělského klavíristu Claudia Carbó Montanera, s kterým se seznámil při 
cestě Folklórního studia do Španělska. Tam také vznikl nápad uspořádat tyto koncerty. Už při tom prv-
ním v Senátu PČR v Praze, na kterém byl přítomen mimo jiné významné hosty i velvyslanec Španělska 
J.E.p. Antonio Pedauyé Y Gonzálezem, se po koncertu mluvilo o jejich vystoupení jen v superlativech. 
Oba mladí lidé dostali přímo na místě nabídku na koncertování v Českém domě v Madridu.

Koncertem na zámku se uzavřela série koncertů, které přinesly posluchačům krásný zážitek z hud-
by M. de Fally, B. Martinů, L. Janáčka a A. Dvořáka. V Buchlovicích navíc na počest zesnulého papeže 
Jana Pavla II. zaznělo i Ave Maria. Výtěžek ze všech koncertů ve výši 31 780 korun byl věnován uher-
skohradišťské Charitě, která jej použije na vybavení vozidla pro vozíčkáře. 

Jindra Váverková
Foto Jindra Váverková a MUDr. Josef Macenauer

Zámek přivítal  hosty ze Španělska
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Vzácní hosté se senátorem ing. Josefem Vaculíkem
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Z kraja pod Buchlovem (5. část)
Anežka Huťková

Nakonec všecí hosti zazpívali ešče na rozchodnú 
starodávnú súsedskú:

V dobrým sme se sešli, v dobrým se rozejdem,
šak než se rozejdem, ešče si zapějem
s Pánem Bohem pujdem.
S Pánem Bohem pujdem, povidat si budem,
dobře sme se měli, rádi nás viděli,
podruhý zas přindem.

Mívali aji cigáni z blízkých Chabaní slavné 
svajby, zvlášť dyž nekomu scíplo věčí prasát-
ko. Dyž se žéníl cigán Tomáš Holomek, mosel 
mládenec aji střílat, aby fšecí věděli, že idú. Šak 
jim taky tegdýší pan kaplan, pátr Filip, kerý jich 
už z prvního poschodí z fáry vyhlídál, pospíšíl 
otevřít obě půlky kostelních dveří, aby mohli 
slavnostně vejít. Šak tady vešli s vypůjčenýma 
palazórama, jak s baldachýnama nad hlavama 
až k oltářu. A muzika aspoň k tomu v hospodě 
mosela byt, bar se tancovalo aji bosky. Divme 
se potom Josefovi, že byl tak neščastný, že chtěl 
následovat aji pústevníka, o kerým se tenkrát 
zpívala dlúhá pěsnička, v zímě při péřú. Jak 
ho na skalu do borovýho hája černá nevěrnosť 
milenky zahnala a urputnosť jeho panenky srdce 
urvala. Mínil se nastěhovat do púšťky s kamen-
ným ložem, kerá je podnes na druhým buch-
lovským kopci při kapli sv. Barbory. Ale aby 
teho důstojenství měl víc, chtěl tam byt zároveň 
p. farářem a hneď se začal na tú tuplovanú hod-
nosť zaučovat. První se mosél, jak to dělal aji 
ten pústevník v tý pěsničce, naučit zvónit. Aby 
lidi o něm věděli a nenechali ho tam smutkem 
utrápit. Navázal si na špagáty všelijakých sta-
rých plechů a doma na dřevěným sekretáře jich 
rozhučál jak zvony. A aby to ešče lepší znělo, 
dodával temu ešče svojím mohutným hlasem. 
Cimbálom, cimbálom, cimbálom, cimbálom... 
za pekelnýho rámusu okolních psíků. Dyž už se 
mu zdálo, že by to dobře znělo, zašel si párkrát 
aji snáď pro nejaké ponaučéní do kláštera na 
Velehrad. Za panem farářem si s tým jaksi netrú-
fál lebo chtěl přijít do kláštera na Velehrad. 

První se přišel pochválit k súsedce s nejakým 
počmáraným papírem, prý - podíví se, Dorušo, 
ale ty temu, myslím, nebudeš rozumnět. To je tam 
napsané klášter Velehrad. Su tam pozvaný na púť 
pomoct zpovídat salašské děvčata. Šak už budu 
brzo farářem na Buchlově a potem tam budu chodit 
aji s procestvím, a to pujdú děvčata za mnú aji stří-
brnské a břestecké, šak už se těšijú na moje kázání. 
Ale nývěčí radosť mu udělali při vizitací kuchařky, 
dyž ho nastrójili do starýho haveleku pana farářa 
a daja mu aji jeho hůlky do ruky, vypravili ho na 
špacír. Tu blažený Josef, dyž se k němu začali sbí-
hat děcka, jak by k lúbání ruk. Ale nechte, nechte 
- třepál s něma, jak hus křídlama na všecky strany. 
Přece se mu trošku pohojilo, že se mu dostalo aspoň 
malýho kúščka tý svěcký cti a slávy, dyť jemu stačilo 
ke ščestí tak málo. Stejně se mu ten jeho plán, kerý 
on měl, už tak pěkně zkomisírovaný, zas rozplynúl, 
jak para nad hrncem. Nýspíš mu to menování tým 
panem farářem ostalo negde trčet a od jeho pús-
tevničení ho mohlo odradit vyprávjaní strýce haj-
nýho Bukvice, kerý buďa jednú v hoře Barborky na 
čekaný, viděli v púnoc kaplu ozářenú a celý zástup 
rytířů, co prý sú tam v tý hrobce pochovaní, tam jit 
na mšu. Strýc prý se tenkrát tak dolekali, že bar měli 
sebú flintu, honem se ztamodsáď pakovali a víckrát
by jich tam v noci žádný nedostál.

Nezbývalo teda milýmu Josefovi jak zaštěkat, 
esli přeca enom nekdy za ním nejaké to ščestí 
přijde. Jak říkávali strýc Trnčák, že koho má 
ščestí potkat, za tým prý vyleze aji na pec. Enom 
že za Josefem, třeba spávál doma na peci, nikdá 
nevylézlo. Z něho si dělalo enom blázny. Sotvá 
se na něho z nekerýho kútka trochu usmílo, už 
se mu zas do druhýho skovalo. Protože ho od 
prvu začátku od něho zaháňal ten rohatý a jak 
podvadíl nohy tý tetce sudičce, tak to dělál celý 
život aji jemu. Tak se taky stalo, že na nevysokým 
žebříku jeho života, po kerým by byl on tak rád 
trošku výš vystúpl, se zlomíl šprušel a on spadňa 
dolú sa kúlál od kostela až na rink, kde býl potom 
ešče pár rokú už né pánem lokajem, enom jak on 
si říkál haucknechtem ve starý hospodě. Umřel 
totiž dobrý pan farář Dvořák a nový měl dosť 
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svých příbuzných, takže Josefa nepotřebovál. 
Nebylo by to s ním bývalo ešče tak zlé, kúsek teho 
jídla se v hospodě dycky našlo, aji po hosťoch 
ostávalo na stolech nejaké to napití, enomže se 
jak už to bývá dycky našli takoví hospodští kum-
páni, keří mu nic dobrýho neudělali. 

Tak ho jednú taky poslali s putnú plnú kamení, 
zavázanú tyštuchem, na druhý konec osady do 
hospody, že panimáma posílají vyudit maso. Dyž 
tam Josef přišel s putnú na zádech, vyřídil vzkaz, 
hospodská nahlídňa pod tyštuch se enom čertov-
sky usmívala a řekla, aby se paňmáma nezlobili, 
že mají právě plný komín, ať si ho pošlú až za 
týdeň. Dyž Josef celý spocený dovlékl falešné 
maso zpátky, spustili ti dobroději takový řehot, 
už aji jemu napadlo, že si z něho udělali blázna 
a jak nebyl prchlý nátury, vjela do něho taková 
zlosť, že popadňa doma na dvoře pantok, hnál 
se s ním na ně. Kdoví, jak by byli dopadli, nebyt 
nablízku voňavý búdky, do kerý se zamkli. Tak 
mu zas pár roků utéklo víc ve zlým jak v dobrým, 
aby přišly ešče horší.

Přišla světová vojna, kerá trvala čtyry roky. 
Muži odcházeli postupně na vojnu od osmnác-
ti do šedesáti roků. V hospodě ubývalo hostí, 
ale aji živobytí. Josef stárnul, a tak se nakonec 
octl na tý nýniší příčce teho životního žebří-
ka - v chudobinci, kerému se říkalo „špitál“ 
a jeho obyvatelom „žebráci“. Byla to neveli-
ká dochová chalupa o dvúch místnosťách, kde 
bývalo vcelku takových 10 - 12 lidí. Na jedný 
straně mužští a na druhý straně ženské. Kdysi 
to bývala škola, kde pán rechtor, kerýmu žáčci 
líbali na potkání ruky, učil ešče Josefovy rodiče 
znat písmenka podle všelijakých znamínek, co 
kolem sebe viděli. Za Josefovýho života patřil 
tento chudobinec, jak hodně inších budov, do 
majetku vrchnosti. Jeho obyvateli měli v něm 
zdarma byt, otop a každý měsíc pár krejcárků. 
Na Vánoce ešče po vánočce a nejaký ten hábek 
na sebe. Byla-li svajba, donésla se jim dycky do 
chrámový předsíňky, kde sedávali a za dobro-
dince se modlívali, nejaká buchta.

(Pokračování příště)

Jak jste jistě zaznamenali, začala dlouho očekávaná rekonstrukce někdejších panských mlatů. V příštích 
letech v ní naleznete mimo jiné například i galerii a důstojné obecní muzeum a informační centrum. Více 
informací vám nabídneme v některém z dalších zpravodajů.  (Foto: Bořek Žižlavský)
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Kuličkyáda 2. dubna 2005 Foto: Oldřich Stránský
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Tento kněz byl velkým příznivcem a porad-
cem ve věci kulturní a duchovní místních lidov-
ců. Za jejich pomoci a mládeže organizoval 
četné besídky a zprovoznil loutkové divadlo, 
kde byla sehrána mnohá představení pro děti 
a též pro zájemce z řad dospělých. Sám jsem 
také mnohokrát navštívil toto divadlo a mám 
na ně krásné vzpomínky. Vždy jsme se s ka-
marády a spolužáky těšili na další představení. 
Hlavním repertoárem byly klasické pohádky, 
ve kterých vždycky nakonec dobro zvítězilo 
nad zlem. Vzpomínám si, že nás nejvíce mimo 
jiných zaujala loutka kašpárka. P. I. Černík se 
také spolupodílel na činnosti místní organi-
zace Junák jako duchovní rádce. Vedoucího 
Junáku dělal lidovec Matěj Jelének, takže byli 
často v kontaktu.

Jsem plně přesvědčen, že na tohoto kněze má 
dobré a pěkné vzpomínky většina pamětníků 
z Hluku, poněvadž tento kněz nebyl jen dobrým 
farářem, kazatelem, učitelem, ale také dobrým 
člověkem. Byla to opravdu veliká ztráta pro 
Hluk, že nás musel opustit proti své vůli takový 
člověk, jehož aktivity přesahovaly běžný rámec 
povinností správce fary. Obětavě obohacoval 
obec v oblasti kulturní prostřednictvím zmiňo-
vaných besídek a loutkového divadla, které také 
dovedlo nejen pobavit, udělat radost, ale též 
nenásilnou formou mělo dobrý vliv na výchovu 
a formování charakterů dětí a mládeže svým již 
zmiňovaným repertoárem klasických pohádek, 
kde vítězilo dobro nad zlem, na rozdíl od mno-
hých dnešních zábavných pořadů v televizi, kde 
je až příliš mnoho násilí.

O jeho běžných povinnostech faráře, i když 
ne méně důležitých, není třeba se podrob-
ně zmiňovat, poněvadž je mnoho pamětníků, 

kteří mě jistě dají za pravdu, že tyto zmiňované 
povinnosti plnil se vší důsledností a odpověd-
ností, dovedl plně zaujat své věřící z kazatelny 
a tak i nás žáky ve školních lavicích.

Myslím si, že nemusím vysvětlovat pamět-
níkům jeho násilný odchod. Jde hlavně 
o mladší generace, v některých případech 
možná i někteří z vás znají pravdu z ústního 
podání, ale určitě ne všichni, vždyť se jedná 
o událost starší více než půl století, proto 
krátké vysvětlení.

Farář P. I. Černík přečetl na kazatelně v kos-
tele pastýřský list a jelikož s jeho obsahem 
nesouhlasili tehdejší mocní našeho státu, byl 
na kněze vydán zatykač. Když na faru přišla 
policie, aby ho zatkla, tak neuspěla, protože se 
mu podařilo uniknout včas. Jedna z verzí, roz-
šířena ústním podáním, praví, že byl jednou 
neznámou vlivnou osobou upozorněn, že mu 
hrozí zatčení. Jedno je ale jisté, ať je pravdivá 
kterákoli verze, muselo mu pomoci několik 
dobrých lidí k  útěku a následně k opuštění 
naší republiky.

Jsem hluboce přesvědčen a určitě mě většina 
z vás dá za pravdu, že to muselo být velké trau-
ma pro takového člověka, který se tolik rozdával 
pro lidi a nakonec musel utíkat jako štvanec 
za svého rodného kraje do daleké ciziny. Jak je 
v Hluku veřejnosti známo, P. I. Černík emigro-
val do Argentiny, kde prožil zbývající část svého 
života. Jedno je ale téměř jisté, že kdyby se mu 
nepodařilo emigrovat, tak by se těžko vrátil z vě-
zení živ s ohledem na jeho podlomené zdraví, 
takže na výběr toho příliš neměl.

Děkuji za některé poskytnuté informace bra-
trem Matějem Jelénkem.

František Šrahůlek

Vzpomínka na buchlovického rodáka
9. ledna 2005 by se dožil 100 let farář P. Ignác Černík, rodák z Buchlovic, 
který spravoval hluckou farnost v letech 1930–1950
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Buchlovské školy (dokončení)

Zdenka Maršálková

Do páté třídy jsem už nešla. Za války byla 
měšťanka přejmenována na Hlavní školu a do 
ní se z obecné školy přecházelo ze čtvrté třídy, 
dříve do měšťanky z páté. Šlo tam ze třídy jen pár 
dobrých vybraných žáků, ostatní šli do páté třídy 
a z ní do šesté, kam chodili tři roky. Dřív z páté 
třídy šel sem tam někdo do gymnázia, část třídy, 
ti, co se chtěli učit složitější řemeslo nebo studo-
vat průmyslovku nebo obchodní akademii, šli na 
měšťanku a zbytek, co se chtěli učit jednoduché 
řemeslo, zůstat při hospodářství nebo po vyjítí ze 
školy jít hned pracovat, chodili další tři roky na 
obecnou školu do šesté třídy.

Na měšťanku jsem chodila tři roky, ale k srd-
ci mi tolik, jako obecná škola, nepřirostla. Po 
skončení války, na podzim 1945, jsem přešla do 
Uherského Hradiště na gymnázium, které, po 
zrušení Němci za války, bylo znovu otevřeno. 
Tolik vzpomínek z měšťanky jako z obecné školy 
nemám. Část mých spolužáků zůstala na obecní 
škole a my jsme dostali spolužáky nové, přespol-
ní, z Boršic, Stříbrnic, Zlechova, Tupes, Břestku 
a Starých Hutí. Hlavně pro Stříbrňáky a Huťáky 
byly cesty do Buchlovic velmi namáhavé. Auto-
busy vůbec žádné nejezdily. Z Hutí museli vyjít 
v šest hodin ráno, aby byli v osm hodin ve škole. 
Když škola skončila ve čtyři hodiny, přišli domů 
zase až v šest hodin. Za deště a za sněhu sušívali 
se u školních kamen. Ty samé podmínky měly 
děti z Trnávek a z Chrastí již na obecní škole a to 
byly i děti šestileté z první třídy. Žádné školní 
jídelny nebyly. Přespolní si přinesli k obědu vět-
šinou buchty, chleba namazaný sádlem, k tomu 
v zimě jablka a „krajačky“, v létě ovoce jaké bylo, 
někdy po zabíjačce jitrnici, kus slaniny nebo kou-
sek uzeného masa.

Budova měšťanky byla na tehdejší dobu 
moderní. Začalo se v ní učit až v roce 1925. V pří-
zemí byl byt pro školníka (tehdy byl školníkem 
pan Strýček), sborovna, jedna třída do dvora, 
dvě třídy s okny na cestu a velká přístavba dobře 
vybavené tělocvičny. Tu jsme na obecné škole 
neměli. Tam jsme jen v létě cvičili pořadová, 
prostná a hráli hry na školním dvoře a v zimě jen 

prostná ve třídě. Nic nám to nevadilo, protože 
mimo školu jsme byli stále venku a měli pohybu 
až až.

V prvním patře byla na měšťance kreslírna 
s okny do dvora a tři třídy s okny do ulice. V pří-
zemí i v prvním patře byly šatny ohraničeny drá-
těným pletivem. Chodila jsem na měšťanku tři 
roky, vlastně jenom dva, ten třetí, kdy se válka 
chýlila ke konci, byli v obou školách z větší části 
ubytováni vojáci. My jsme mívávali školu jen 
jeden den v týdnu v sálech  hostinců, na mateř-
ské škole atd. Na měšťance jsme měli na každý 
předmět jiného pana učitele, což byla novinka. 
V první třídě a snad i ve druhé nás učil počty 
a zpěv pan učitel Ovečka. Tehdy mladý chla-
pec, který z dobře zpívajících chlapců vytvořil 
pěvecký soubor, se kterým chodil zpívat do sou-
sedních obcí na májovou. V naší třídě nejlepší 
zpívala Miladka Silnušková, nejmladší dcerka 
tehdejšího varhaníka a Boženka Škubalová. Ty 
v hodině zpěvu mívaly sólo a zpívaly z tehdej-
šího populárního filmu „Madla zpívá Evropě“
dvojhlasně písničku „Ty lesovký stráně sluncem 
zlacené“. Matematiku náš učil také pan učitel 
Hladký. Češtinu nás učil pan učitel Balcar. Dával 
si záležet hlavně na gramatice a to mě nebavilo. 
Češtinu nás také učila paní učitelka Böhmová, 
již postarší paní. Ta přikládala význam hlavně 
literatuře a slohovým cvičením. V literatuře nás 
seznamovala s dějepisem Němci zakázaným. To 
jsem nadšeně poslouchala. Učila nás také země-
pis, směla jen Německa a tehdejšího protektorá-
tu, ale zabrousila i jinam a to mě velmi zajímalo. 
První jsem se tehdy seznámila s mapou a rychle 
jsem byla v mapách jako doma. Paní učitelka 
Hánová nás učila přírodní vědy. Někdo měl proti 
ní výhrady, ale já jsem byla vždy s ní spokojena. 
Její tresty (byla přísná) jsem vždy přijímala jako 
spravedlivé odplaty. Vždycky jsem věděla, za co 
jsem byla trestána a trest byl úměrný provinění 
(ta provinění byla často hodně velká). Moc nau-
čila. Archimedův zákon, tak jak mě ho naučila 
(mimo jiné věci) znám dodnes. Použila jsem ho 
v této formě několikrát na střední i vysoké škole. 
Němčinu nás učila paní učitelka Janatková, měli 
jsme ji moc rádi a také hodně naučila. Před kon-
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cem války, kdy jsme se potloukali mezi německý-
mi vojáky, jsem mluvila německy jako česky. Brzy 
jsem to ale zapomněla. Paní učitelka Janatková si 
vzala pana učitele Čulíka, co nás učil na obecné 
škole. Ruční práce učila paní učitelka Konečná, 
hodná až moc, ale já musela plést, vyšívat, háč-
kovat, šít, což byla hrůza jak pro mě, tak pro ni. 
Tělocvik učil pan učitel Šimko, říkali o něm, že 
za I. republiky byl důstojník. Byl hodně přísný. 
Měl píšťalku na řetízku, kterým každou chvilku 
někdo dostal přes záda. Brali jsme to ale jako 
normální. Ještě nás také učil pan učitel Ryška, ale 
já si už nevzpomenu co.

Ještě mám z války jednu vzpomínku na měš-
ťanku.

V prázdniny byla ubytována v budově měšťan-
ky Hitlerjugend – chlapci tak našeho věku. Neby-
ly boty, ani šaty, to vše bylo na lístky – šatenky, 
chodili jsme v dřevácích. Maminka věděla, jak 
na to. Měla už asi od druhých rodičů informace, 
a tak vzala litr slivovice, kus slaniny (zabíjeli jsme 
tehdy velké prase), klobásky a několik sklínek 
uzeného masa a šla s tím do měšťanky. Nazpá-
tek přinesla kožené boty (k mé radosti krásně 
okuté podkůvkami a cvočky), manžestrové kal-

hoty a hnědou košili Hitlerjugend, podobnou 
skautské. Boty a manžestráky se mohly nosit bez 
úpravy, z košile odpárala z rukávu hákový kříž 
a všechny knoflíky s označení HJ, přišila knoflíky
normální a košile se mohla nosit (veškerý textil 
by tehdy velmi vzácný).

A ještě jedna vzpomínka!
To už jsem chodila do gymnásia, ale byla jsem 

ještě „školou povinná“. Ve 14 letech zemřel 
můj třetí spolužák Jožka Oharek. Bydleli na 
Suchém řádku. Od malička měl těžkou srdeční 
vadu. Býval pořád hodně bledý a okolo očí měl 
velké hnědofialové kruhy. Pořád byl nemocný,
nic nemohl a v zimě, když jsme se sáňkovali na 
Suchém řádku z kopečka „u školky“ jsme mu do 
kopečka vytahovali sáňky. Byl by to strýc pana 
Jožky Durníka, co píše básničky. Byl to bratr jeho 
maminky, která byla za svobodna Oharková.

Na všechny pány učitele a paní učitelky, co mě 
učili, mám pěkné vzpomínky. Všichni se snažili, 
i když každý jiným způsobem, naučit nás co nej-
víc. Někteří byli přísní. Liskance a rákoska byly 
na denním pořádku, velmi často se nevyhnuly 
ani mně, ale byly velmi důležité, měly své opod-
statnění a nikdy se neminuly účinkem. Učitelé 

Někdejší škola na Lhotce, pozdější chudobinec, na malbě Františka Joška
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s námi chodili na vycházky, kde nás seznamovali 
s rostlinami, živočichy, z kopců nám ukazovali 
okolní obce i vzdálená pohoří, učili nás při čtení 
český dějepis, což za protektorátu se nesmělo. 
Vzbuzovali v nás lásku ke zpěvu a hudbě, ke zví-
řatům, k přírodě, dávali nám základy mravního 
vychování. Na jedné straně to měli snazší než 
dnešní učitelé. Tehdy pan učitel a velebný pán 
byli nedotknutelní, skoro „páni bozi“. Nikdo, ani 
rodiče, ani sebevětší darebák si netroufli proti
nim ani v maličkosti vystoupit. Co řekli, bylo 
svaté. Že jsme ve škole dostali třebas rákoskou 
jsme před rodiči tajili, protože bychom doma 
dostali daleko větší výprask. Z rodičovských 
výprasků byla často „jelita“ i podlitiny (to jsem 
často zažila i já). Teď by se to prohlásilo za týrání 
svěřené osoby. Tehdy si toho ani nikdo nevšiml, 
patřilo to k věci a všichni vzpomínáme na naše 
rodiče i pány učitele s láskou.

Na druhé straně to měli proti dnešním učite-
lům horší. O učení většiny žáků se doma nikdo 
nestaral. Museli pracovat a ve škole při vyučo-
vání často usínali (když ráno za svítání museli 
pást husy, aby, než po sedmé hodině půjdou do 
školy, byly napasené). Hodně žáků po vyjítí ze 
školy zůstávalo doma při hospodářství, rodičům 
na známkách moc nezáleželo. Co šli do učení, šli 
většinou k soukromým mistrům a ti se po znám-

kách vůbec neptali. Hlavně, když byl učeň zručný 
a pracovitý. A tak záleželo jen na učiteli a jeho 
dobré vůli (která nikdy nechyběla), aby žáka 
naučil všechno ve škole a potřebnými znalostmi 
ho vyzbrojil do života.

Naši páni učitelé už nejsou mezi námi. Za 
všechno, co nás naučili, jak nás postavili do živo-
ta i za liskance a rákosku, které byly tak potřeb-
né, pěknou vzpomínku a tisícerý dík.

V mé mysli však první místo zaujímá obecná 
škola u kostela. Sousedka, paní Martausová, mi 
před několika dny při vzpomínce na školní léta 
řekla, že při slově škola se jí vybaví škola u kos-
tela, že byla taková pohádková a měla pravdu. 
Zvonilo se tam ručně starodávným zvoncem, ve 
třídách bylo zelené příšeří z parku. V zimě odpo-
ledne za šera z velkých rozžhavených kamen 
v koutě padala na podlahu narudlá zář a při tom 
se tak dobře zpívaly koledy při harmoniu. Zase na 
jaře při otevřených oknech a dvojhlasném zpěvu 
písně „Přijde jaro, přijde“ do třídy vanul z parku 
čerstvý, voňavý jarní vzduch a nesl ptačí zpěv.

Vždy, když jdu okolo školy u kostela, dívám 
se do oken a říkám si: Tady byla první třída, tady 
druhá, tam třetí a tam čtvrtá. V naší bývalé první 
třídě v přízemí byla vidět oknem tabule. V posled-
ní době tam tabule již vidět nebyla, byla tam jen 
holá stěna a mně bylo tak trošku smutno na duši.

Květen

jinak řečeno máj, který proslavil Karel Hynek 
Mácha básní Máj a zejména prvními verši:
Byl pozdní večer - první máj -
večerní máj, byl lásky čas,
hrdliččin zval ku lásce hlas,
kde borový zaváněl háj.
Je to životodárné období, kdy se začínají obje-
vovat další květy. Teploty se ve dne někdy 
dostávají i ke 25 stupňům Celsia. Staročesky 
květen = trnopuk.

Pranostiky
Březen - za kamna vlezem, duben - ještě tam 
budem, máj - zalezem dál (ale také vyženeme 
kozy v háj).

Co v dubnu rozkvetlo, to květen spálí. Omrz-
nou-li kopřivy, omrznou i brambory.

Červen

jsou dva podněty, ze kterých lze odvodit název 
VI. měsíce. Z červené barvy, kterou nabízí 
dozrávající ovoce a jiné plody (jahody, bobule) 
nebo z červů, kteří v tomto měsíci stromům 
a ovoci velice škodí.

Pranostiky
Měsíc červen voní deštěm. Když v červnu 
mokro a studeno bývá, obilí to neprospívá 
(poléhává). Když v červnu sucho více než-li 
mokro bývá, urodí se hojnost dobrého vína. 
Medardova kápě, čtyřicet dní kape.
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Obě fotografie míst u náměstí dělí od sebe nuvěřitelných sto let
(staré foto archiv SPHB, nové foto Martin Žižlavský)
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Stavění máje – 30. 5. 2005 Foto: Oldřich Stránský

Stavitelé máje na louce před lázněmi Leopoldov na Smraďavce

Ze stavění máje na náměstí
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duchovní zamyšlení

Milovaní, 
srdečně vás všechny zdravím na začátku měsíce zasvěceného Panně Marii. V duchu se vracím ke 

všem těm krásným událostem Velikonoc, ale také vzpomínám na to, co jsme společně prožívali před 
rokem, když jsme se připravovali na slavnost svěcení nového kostela.(na Jižních svazích ve Zlíně 
– pozn. M.H.) Je proto dobré „uchovávat ve svém srdci krásné věci a přemýšlet o nich“, protože ony 
jsou i pro nás nositelkou pokoje, radosti a nových nadějí. K čemu je to všechno dobré?

Mladá žena zvedla mušli, kterou přinesl ranní příliv, a řekla: „Budeš se jmenovat Ostrovní mušle. 
Nemohu mít věčně prázdniny a žít tady na ostrově. Ale mohu si tě vzít a dát do stolu ve své kanceláři. 
Budeš tam ležet a připomínat mi obrazy krásy moře. Pomůžeš mi pamatovat si na ostrov, na němž 
jsem strávila několik týdnů. Budeš mi znázorňovat samotu. Budeš mi připomínat, že se musím vždy 
snažit být o samotě vždy nějakou část roku, třeba i jeden týden, nebo pár dní, část každého dne, třeba 
hodinu nebo pár minut, abych si v nitru uchovala ostrov. Budeš mi připomínat, že pokud si uvnitř sebe 
neuchovám nedotčený ostrov, budu mít velmi málo co dávat svým přátelům nebo světu. Budeš mi 
připomínat, že se uprostřed svých činností musím zastavit a uklidnit. Musím se stát průkopnicí v do-
sahování tohoto ticha, nejen pro vlastní spásu, ale pro záchranu svého rodinného života, společnosti, 
a dost možná i naší civilizace.

Maria ve svém srdci uchovávala věci, které prožila, a tak chápala Boží vedení a byla ochotná udělat 
vždycky to, co od ní Bůh v té které chvíli očekával.

Přeji i vám, abyste v tichu objevili Boha i sami sebe.
Z celého srdce vám žehnám

P. Vojtěch Glogar

(Život farnosti, č. 9, ročník XV, neděle 2. 5. 2004, vydává Římskokatolická farnost Zlín)

Milovaní, 
Velikonoční doba nás dovedla ke svému závěru – k slavnosti Seslání Ducha Svatého, a další neděli 

následuje slavnost Nejsvětější Trojice. Co z toho všeho může pochopit náš rozum? A přesto všechno 
nám Bůh neustále vychází vstříc. I když nemůže Boha vidět přímo a tím spíš pochopit jeho velikost, 
moc a slávu, je každý den takovým malým krůčkem, úžasem, příležitostí k vděčnosti.

Jeden beduín, pronásledován divokými nepřáteli, se dostal až do míst, kde poušť přecházela do hor. 
Už nemohl dál. Když se rozhlédl, viděl, že se dostal do kaňonu, který mu naháněl strach. Ke svému 
úžasu si všiml, že ve srázu je vyšlapaná úzká cestička. Vydal se po ní a za chvíli se ocitl před vchodem 
do hluboké a tmavé jeskyně. Opatrně vstoupil na okraj a nahlédl dovnitř. „Pojď dál,“ ozval se hlas plný 
vlídnosti. V polostínu zahlédl beduín poustevníka, který se modlil. „Ty tu žiješ?“ otázal se beduín. „Jak 
můžeš přežít v této jeskyni tak chudý, tak daleko od všech lidí a úplně sám?“ Poustevník se usmál. „Já 
nejsme sám a vůbec nejsme chudý. Vlastním velké poklady.“ „A kde?“ Poustevník ukázal na malou 
skulinku nahoře ve stěně jeskyně. „Podívej se, tam nahoře, co vidíš?“ „Nic.“ „Opravdu tam nic nevi-
díš?“ „Vidím jenom kousíček nebe.“ „Vidíš kousek nebe – a tobě se nezdá, že je to úžasný poklad?“

Boha snad jednou uvidíme tváří v tvář, takového, jaký je. A asi budeme moc překvapeni. Radujme 
se však už nyní, že ho můžeme vidět tak, jak se nám dává každý den poznat. Abychom mu byli vděčni 
i za ten „maličký kousíček nebe“, kde ho můžeme i my dnes zahlédnout.

Z celého srdce vám k tomu žehnám.
P. Vojtěch Glogar

(Život farnosti, č. 11, ročník XV, neděle 30. 5. 2004, vydává Římskokatolická farnost Zlín)
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Pálení čarodějnic – Buchlovice 
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29. dubna 2005 Foto: Oldřich Stránský
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recenze nových knih

Dějiny farnosti v Buchlovicích

O hradisku sv. Klimenta u Osvětiman toho 
bylo za posledních nejméně sto let napsáno více. 
A to jak práce archeologických laiků i odborní-
ků, tak i publikace plné bájí, často v souvislos-
ti s tamním „svatostanem“ a svatými Cyrilem 
a Metodějem.

Prozatím poslední knížka Svatý Kliment 
u Osvětiman autorů Michala Baščana, Jiřího 
Jilíka (pověsti) a Bořka Žižlavského (fotogra-
fie) se objevila na obchodních pultech teprve
nedávno. Byla slavnostně pokřtěna přímo na Kli-
mentku o tamní tradiční pouti, týden před poutí 
na Barborce, za účasti většiny autorů a starostů 
okolních obcí, které na vydání finančně přispěly.

Vedle popisu hradiska, osídlení, založení kláš-
tera, jeho zániku a badatelských snah nejenom 
jednotlivců zde najdete již zmíněné pověsti o ho-
ře a citace některých z důležitých souvisejících 
listin z druhé poloviny 14. století, které poprvé 
uveřejnil ve svém Svatoklimentském listáři (Řím 
1969) Jiří Maria Veselý.

Publikace je doplněna současnými fotogra-
fiemi, plánky a dobovými dokumenty. Vydalo

Vyšla kniha o Klimentku

V rámci buchlovických oslav (resp. odhale-
ní pamětní desky P. Arnošta Hrabala na faře) 
vyšla více než osmdesátistránková publikace 
o dějinách naší farnosti. Jejím autorem je náš 
rodák P. Josef Zelinka a jedná se vlastně o je-
ho diplomovou práci na bohoslovecké fakultě, 
doplněnou o události posledních více než dvou 
desítek let. Cenným podkladem při sestavová-
ní práce byla autorovi i farní kronika zmíně-
ného P. Hrabala, která podrobně líčí zdaleka 
nejen farní události, ale i světské dění a poměry 
v obci. V knížečce najdete fotografie dr. Josefa
Macenauera a dalších autorů a „pamětnické“ 
materiály z archivu Spolku podporovatelů his-
torie Buchlovic. 

Dějiny farnosti v Buchlovicích vydala farnost 
samotná a můžete si ji zakoupit v kostele. -red-

ji nakladatelství ALCOR Puzzle, spol. s r. o. ve 
spolupráci s občanským sdružením Neolit. Je 
k dostání na informačním centru v Buchlovi-
cích.          -red-
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9. dubna 2005 se uskutečnilo na zámeckém nádvoří představení nového modelu vozu VW Passat.
 (foto: Oldřich Stránský)

Jaro volalo mě docela tichounce
a šeptalo slova tak něžná.

Hladilo mě svou dlaní lehounce
a pravilo, to ty jsi naše kněžna.

 
Tón v tónu hudby se linul krajinou

a mně splnil se můj dávný sen.
Stala jsem se květinovou královnou
a viděla rozkvétat květy každý den.

 

Ve třpytu rosy probouzely se první sněženky,
a hejna vlaštovek létaly oblohou.

Barevným závojem pyšnily se všechny palouky,
sluneční kapky deště padaly pod duhou.

 
Vzduchem se šířila fialek vůně

a teplé meze lákaly k odpočinku.
Křišťálově čistou vodou zářily tůně

a říkaly, napij se mě ze džbánku.

Jaro

Včely bzučely v květu vzrostlých lip
a pampeliškové zlato rozlévalo se po loukách.

Žlutá kuřátka ze skořápek volala píp
a jaro mazlilo se v hebkých koťátkách.

m. m.
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společenská kronika

Když nebes báni ztemnělou

pruh úsvitu před ránem na východě zkosí,

zjeví se často všude v přírodě

z démantů kapky svěží ranní rosy.

Všude se zachytí, na listech, květech, stébel trav,

na jemném krajkoví pavoučích sítí,

před slunce východem vše ranní lázeň smyje dřív,

než žhavý kotouč slunce se na nebi rozsvítí.

Kapičky rosy průzračné z rána jsou slzami Božími.

Nejsou to slzy zármutku, je to pramínek naděje.

Jsou první pomocí přírodě vedrem ztepané,

že dožije se deště prvního a vláhou z nebes zase okřeje.

Kapka rosy

březen  2005  
    
Narození:
Ondřej Machů

Úmrtí
V měsíci březnu jsme se naposledy rozloučili 
s paní Anastázií Vaculíkovou a paní Marií Eliá-
šovou z Buchlovic.
V DD Buchlovice zemřeli 3 občané.

Sňatky:
Na zámku v Buchlovicích se uskutečnili tři sva-
tební obřady.

Přistěhováno: 9
Odstěhováno: 0

K 1. 4. 2005 bylo v Buchlovicích 2 454 obyvatel.

duben 2005     
    
Narození:
Filip Marek

Úmrtí:
V měsíci dubnu jsme se rozloučili s paní Anež-
kou Joškovou z Buchlovic.
V DD Buchlovice zemřel 1 občan.

Sňatky:
Na zámku v Buchlovicích bylo uzavřeno  
23 sňatků. 

Přistěhováno: 6
Odstěhováno: 6

K 1. 5. 2005 bylo v Buchlovicích 2 453 obyvatel.

A někdy stane se, že život člověka

vyprahne žízní jako příroda.

Když rosná pomoc zavčas nepřijde,

někdy si těžko, těžko sílu zachová.

Rosní krůpěje síly, vůli pomoci

mu může dát Bůh z nebe, člověk na zemi,

by opět vzmužil se, dostal chuť k životu

a v pokoji a v míru žil šťastně zase s námi 

všemi.

Zdenka Maršálková



V sobotu 2. dubna 2005 jsme přivítali nové občánky: (zleva) Ester Frantovou, Viktorii Valentovou, 
Vojtěcha Krchňavého, Ondřeje Martináka, Nikolu Mitášovou, Terezu Andrýskovou, Emmu Bečákovou, 
Jakuba Kořínka a Ondřeje Machů (foto: Oldřich Stránský)
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